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Ministerstvo životního prostředí
odbor fondů EU

Č.j.: MZP/2023/330/2281

Zápis ze 4. řádného zasedání Monitorovacího výboru Operačního programu Životní 
prostředí 2021–2027, konaného v Martinickém paláci, Hradčanské náměstí 67/8, 
Praha 1, 7. 12. 2023 od 13:30 do 15:30.

Seznam přítomných členů: viz prezenční listina. 

Oficiální program zasedání: 
1. Úvodní slovo 

 Ing. Jan Kříž, předseda Monitorovacího výboru

 zástupce Evropské komise

2. Programový dokument OPŽP 2021-2027

3. Pravidla pro žadatele a příjemce 

4. Hodnoticí kritéria Specifického cíle 1.3, podaktivita 1.3.1.2.2 Zavádění půdoochranných 

technologií

5. Roční komunikační plán OPŽP 2021–2027 na rok 2024 a přehled proběhlých aktivit za 

rok 2023

6. Různé

7. Závěr

Úvodní slovo 

Jednání zahájil předseda Monitorovacího výboru Operačního programu Životní prostředí 
(OP ŽP) 2021–2027 (MV) Jan Kříž, vrchní ředitel řízení sekce ekonomiky životního prostředí 
(dále jen předseda), který přivítal přítomné členy a zástupce Evropské komise (EK). 
Představil projednávané podkladové dokumenty a důvody jejich předložení. Předseda 
potvrdil, že MV je usnášeníschopný – ze 41 členů bylo v době zahájení jednání 28 členů 
přítomno. V průběhu jednání se dále stav měnil s příchodem a odchodem členů MV. 
Usnášeníschopnost byla zachována po celou dobu jednání, kdy probíhalo schvalování 
materiálů. V souladu s Jednacím řádem předseda navrhl schvalování materiálů MV 
konsenzem, v případě neshody hlasováním. Členové MV s návrhem souhlasili.

Monitorovací výbor OP ŽP 2021–2027 schválil program tohoto zasedání.

Kateřina Kapounová (EK) ocenila rychlost a pokrok v implementaci OP ŽP 2021-2027.

Předseda a Lucie Holíková (Ministerstvo životního prostředí (MŽP)) informovali o aktuálním 
stavu implementace OP ŽP 2021-2027.
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Dále předseda informoval o plnění základních podmínek.

Programový dokument OPŽP 2021–2027

Petr Koleška (MŽP) informoval o změnách provedených v Programovém dokumentu 
OP ŽP 2021–2027.

Předseda doplnil, že změny provedené v oblasti zjednodušených metod vykazování by měly 
ulehčit jak žadatelům, tak Řídicímu orgánu OP ŽP.

Monitorovací výbor OP ŽP 2021–2027 schválil změny provedené v Programovém 
dokumentu OPŽP 2021–2027.

Pravidla pro žadatele a příjemce – relevantní části B, C, D a přílohy

Vojtěch Beneš (Státní fond životního prostředí ČR (SFŽP)) představil obecný rámec změn 
Pravidel pro žadatele a příjemce podpory v OP ŽP (PrŽaP).

Předseda dodal, že MŽP bere vážně zanesení taxonomie do OP ŽP. Zdůraznil, že výrazně 
dochází prostředky na revitalizace vodních toků v oblasti chráněných území ve specifickém 
cíli (SC) 1.6, a proto bylo v předkládaných materiálech navrženo, aby se pro tyto projekty 
otevřela podpora také v SC 1.3.

Petr Procházka (Česká bankovní asociace) se dotázal, na kolik je Do not significant harm 
(DNSH) sjednocen s ostatními českými operačními programy.

Předseda reagoval, že většina operačních programů pravděpodobně převzala nastavení 
DNSH z Národního plánu obnovy, kde taxonomie byla již zanesena. Kritéria se v některých 
detailech liší, nejsou zcela jednoznačná. 

Pavla Košťálová (Úřad vlády České republiky (ÚV ČR)) doplnila, že na ÚV ČR se zabývají 
tvorbou „národní metodiky“ pro zavádění DNSH do operačních programů a jak princip DNSH 
v operačních programech aplikovat. Návrh pracovní verze metodiky bude k dispozici 
v polovině ledna, resp. v důsledku zaslaných připomínek (i ze strany EK) termín prodloužen 
do února 2024, na konci června 2024 by měla být hotová.

Jiří Krist (Národní síť místních akčních skupin (NS MAS)) doplnil ke změnám v PrŽaP, že 
některá opatření v oblasti obnovitelných zdrojů energie u komplexních projektů zkombinovat 
nelze – např. zelená střecha a střecha využívaná pro fotovoltaiku. Navrhl, aby se opatření 
zelených střech v PrŽaP doplnilo i o zelené fasády. Střechy by se měly přednostně využívat 
pro fotovoltaiky.

Martin Bursík (Komora obnovitelných zdrojů energie) dodal, že již existují ukázkové příklady, 
že střecha může poskytnout obojí funkci, jak výrobu elektřiny z fotovoltaiky, tak zelenou 
střechu.

Předseda souhlasil s rozšířením opatření. Opatření realizace zelených fasád bude 
zaneseno do příslušné přílohy PrŽaP, přičemž po nastavení odpovídajících standardů 
budou konkrétní parametry podpory součástí výzvy pro Komunitně vedený místní 
rozvoj (CLLD).
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Monitorovací výbor OP ŽP 2021–2027 schválil 4. verzi Pravidel pro žadatele a příjemce 
podpory – část B 1.2 Procesy a pravidla pro hodnocení a výběru projektů 
administrace, C.1 Přehled rozdělení alokace prostředků EU, C.5 Způsobilost výdajů, 
C.7.3 Princip významného nepoškozování environmentálních cílů a prověřování 
infrastruktury z hlediska klimatického dopadu, kapitola D Specifické cíle a opatření.

Hodnoticí kritéria pro SC 1.3, podaktivitu Zavádění půdoochranných technologií 

Anna Botová (MŽP) představila návrh hodnoticích kritérií pro SC 1.3, podaktivitu Zavádění 
půdoochranných technologií.

Jaroslav Suchý (Svaz průmyslu a dopravy ČR) se dotázal na stupnici bodového ohodnocení 
v rámci první fáze – průměrného podílu výměry erozně nebezpečných plodin, která postupně 
stoupá vzestupně na 30 bodů a následně se u nejvyššího průměrného podílu snižuje 
na 25 bodů.

Anna Botová (MŽP) reagovala, že je tato tendence stanovena záměrně. Při nastavování 
bodové stupnice byla využita  data ze systému LPIS (Land Parcel Identification System), 
na základě kterých  Výzkumný ústav meliorací a ochrany půdy vypočítal průměrnou výměru 
erozně nebezpečných plodin na uživatele. Nejvíce přiřazených bodů má  kategorie, kde je 
poměrně  velký počet uživatelů i velká plocha erozně nebezpečných plodin.

Lucie Holíková (MŽP) dodala, že výzva je již zanesena v harmonogramu výzev na rok 2024 
a je plánovaná k vyhlášení v březnu 2024.

Monitorovací výbor OPŽP 2021–2027 schválil představená hodnoticí kritéria.

Roční komunikační plán OPŽP 2021–2027 na rok 2024 a přehled proběhlých aktivit 
za rok 2023

Eva Richtrová (MŽP) představila Roční komunikační plán OP ŽP 2021–2027 na rok 2024 
a přehled proběhlých aktivit za rok 2023.

Kateřina Kapounová (EK) se dotázala, zda v OP ŽP 2021–2027 jsou již podpořeny nebo 
se plánují projekty, které by se daly zařadit do rámce iniciativy New European Bauhaus.

Petr Valdman (SFŽP) reagoval, že implementace OP ŽP 2021–2027 je v oblasti 
energetických úspor teprve na začátku, protože převážná část projektů byla financována 
z Národního plánu obnovy a z OP ŽP 2014–2020. Principy iniciativy New European Bauhaus 
se v projektech objevují.

Předseda dodal, že v rámci Operačního programu Spravedlivá transformace, v části obnovy 
území, je zavedena dotační bonifikace pro projekty, které splňují podmínky New European 
Bauhaus. Na příštím jednání MV budou odprezentovány projekty, které naplňují 
principy iniciativy New European Bauhaus. 

Monitorovací výbor OP ŽP 2021–2027 schválil Roční komunikační plán OP ŽP pro rok 
2024. 
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Různé 

Předseda v tomto bodu rozvinul diskusi k přípravě koheze 2028+. Potřeb v oblasti životního 
prostředí je obrovské množství – např. energetika (úspory v oblasti obnovitelných zdrojů 
energie, CO2, energetická účinnost), biodiverzita, adaptace krajiny. 

Martin Bursík (Komora OZE) poděkoval za mimořádný posun v nastavení OP ŽP od roku 
2007. Doporučil otevřít debatu s partnery, pokusit se sledovat trendy a odhadnut, kde se 
bude technologicky ČR v roce 2028 nacházet.

Předseda souhlasil, že je potřeba do OP ŽP přinést nové trendy. Je potřeba podporovat 
příkladné projekty, které budou ostatní inspirovat. Celkově se MŽP v rámci Nové zelené 
úsporám a Modernizačního fondu daří implementovat příklady, které inspirují dále.

Jiří Krist (NS MAS) zdůraznil, že ve velkých městech je ve velkém objemu podpořena oblast 
čištění odpadních vod, ale téměř se neřeší čištění odpadních vod obcí, které nejsou 
na kanalizaci napojeny vůbec.

Předseda navázal konstatováním, že do další koheze bude MŽP čekat nelehké období, kdy 
bude potřeba pomoci menším obcím a sociálně slabším obyvatelům. Dále v rámci bodu 
Různé informoval, v návaznosti na plnění úkolu č. 3 ze 3. MV OP ŽP, že podpora v oblasti 
revitalizace vodních toků bude řešena v rámci Národního plánu obnovy v rozsahu 800 mil. 
Kč. Výzva je již vyhlášena. 

Petr Kubala (Svaz vodního hospodářství ČR) zdůraznil, že revitalizace i z pohledu EK jsou 
jedny z nejpodstatnějších opatření. K diskusi týkající se čištění odpadních vod a napojování 
obyvatel dodal, že napojeno na veřejné vodovody je 96 % obyvatel a na veřejné kanalizace 
je napojeno 87,4 %. Je nutné vybrat lokality, kde je to důležité z hlediska ochrany vodních 
poměrů a kde bude možné vykázat efekt z napojení dalších osob na vodovod a kanalizaci.

Shrnutí hlavních závěrů:
 Opatření realizace zelených fasád bude zaneseno do příslušné přílohy PrŽaP, 

přičemž po nastavení odpovídajících standardů budou konkrétní parametry podpory 
součástí výzvy pro CLLD. 

 Na příštím jednání MV budou odprezentovány projekty, které naplňují principy 
iniciativy New European Bauhaus.

Závěr

Předseda na závěr poděkoval členům MV za aktivní účast a ukončil jednání.

Zapsala: Ing. Kristýna Bláhová, odd. monitoringu a evaluací fondů EU
Ověřil: Mgr. Jiří Petřivalský, vedoucí odd. monitoringu a evaluací fondů EU
Ověřil: Ing. Jaroslav Michna, ředitel odboru fondů EU
Schválil: Ing. Jan Kříž, vrchní ředitel sekce ekonomiky životního prostředí
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